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Felelős kiadó: Piliscsaba

Város Önkormányzata 
XXiX. éVFolyam, 7. szám

hirdetési díjak:

1/1 (185 mm X 272 mm) 48 000 Ft
1/2 (185 mm X 125 mm) 24 000 Ft
1/4 (90 mm X 125 mm) 12 000 Ft
1/5 (185 mm X 50 mm) 8 000 Ft
1/8 (59 mm X 90 mm) 6 000 Ft
1/16 (59 mm X 45 mm) 3 000 Ft

Főszerkesztő: sólyom ágnes  

munkatársak: gyarmati lilla,  
komáromi-bauknecht hajnalka, 

lichtneckert eszter,  
olasz-hartyányi nikoletta, Petik linda 

tÖrdelés, nyomdai előkészítés:  
barcsik géza

A Piliscsabai Polgár havonta 2800  
példányban, ingyenesen jelenik meg.  

Az augusztusi lapzárta:  július 10.

hirdetésFelVétel:
Piliscsabai.Polgar@gmail.com  

+36 70 866 3289 

Hirdetésfelvétel  
az augusztusi számba: július 10-ig.

elérhetőségeink: 
Piliscsabai.Polgar@gmail.com,  

tel.: +36 70 866 3289

címlaPFotó: gaylhoFFer-koVács gábor 

nyomda: Pethő nyomda 

A szerkesztőség fenntartja  
a beérkezett nyersanyagok  

szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. 

Az újságban megjelenő hirdetések 
valóságtartalmáért  

felelősséget nem vállalunk. 

KÖSZÖNTŐ

KÖSZÖNTELEK, PILISCSABA VÁNDORA!

A kár ha az erdőt járod egy júliusi harmatos hajnalon, akár ha az utcákat fülledt dél-
utánokon. Akár ha jól megérdemelt szabadságodat töltöd, akár ha most is dolgozol, 
ezen a meleg nyári napon.

Ha az erdőben talál a július, ne feledd: vigyáznod kell a fákra! A fa maga az élet és a halál: 
bölcsőd fája, koporsód fedele. Ne szemetelj, amit a hátizsákodban vittél, vidd haza, ne rakj 
felelőtlenül tüzet. A legjobb, ha észrevétlen maradsz, élvezed a csöndet, hallgatod a madarak 
énekét, a fák susogását, hiszen így észrevétlen kapod a legszebb ajándékokat az erdőtől.

Ha a város utcáit járod, légy türelmes és figyelmes. Bizonyára más is nehezen viseli a hőséget. 
Vigyázz a gyerekekre, akik jól megérdemelt vakációjukat töltik: az önfeledt játékban lelépnek 
a járdáról, az elgurult labda után szaladva. Vigyázz az idős emberekre is, akik sokszor egye-
dül bolyonganak a városban, mert nincs, aki bevásároljon: hát vedd el a szatyrot és segíts!

Ha most is dolgozol, amikor más pihen, ne feledd: „az életnek értéket csak a szolgálat adhat, 
amellyel az emberek ügye felé fordulunk” – ahogy Márai Sándor írja. Szolgálj még egy kicsit, 
de esténként pihenj, tervezd a szabadságod, álmodozz! Ez a hónap – Szent Jakab hava – a 
lehetőségek hónapja legyen.

Ha pedig jól megérdemelt szabadságodat töltöd, pihentesd a testedet, lelkedet egyaránt! A 
lélek pihenéséhez elég egy jó könyv, egy jó beszélgetés a barátaiddal, vagy épp egy magányos 
séta a gondolataiddal.

Ne feledd: Vándor vagy, tovább kell menned az Úton! Jó utat, szép júliust mindenkinek!

Krasznai Gyöngyi

KÖRNYEZET

Elkészült a Klarissza-ház teljes épület-
tömbjének építéstörténeti tudományos 
dokumentációja. Az idei év januárjától 

áprilisig végzett kutatás eredményeit 2019. 
június 6-án, csütörtökön az épület nagytermé-
ben mutatták be az előadók: Nagy Veronika, 
Gaylhoffer-Kovács Gábor és Horogszegi Ta-
más művészettörténészek.

A Piliscsaba központjában álló Klarissza-
ház több évszázados múltra tekint vissza, és 
sok építészeti értéket őriz, még ha ez ma első 
pillantásra nem is látszik rajta. Az idei évben 
megvalósuló műemléki kutatások célja éppen 
az, hogy ezeket a rejtőzködő értékeket, az épü-
letegyüttes történetét és a benne rejlő lehetősé-
geket felfedjék, így téve meg az első lépéseket a 
helyreállítás felé.

A Klarissza-ház – a barokk Nagytemplom, 
az előtte álló Nepomuki Szent János-szobor 
és az Uradalmi ház mellett – egyike Piliscsa-
ba négy, országosan védett műemlékének. A 
klarissza szerzetesrend, melynek már a közép-
korban is voltak itt birtokai, a török kor után 
visszatelepült Piliscsabára, és itt építette fel 
birtokközpontját, mely a gazdasági funkciók 
betöltése mellett fogadóként is működött, ki-
használva a Bécsbe vezető út forgalmát.

Az épület a második világháború után a 
helyi téeszhez került, komoly átalakítások és 
funkcióváltások történtek. Műhelyeket, bol-
tokat, irodát alakítottak ki benne, így gyorsan 
elvesztette eredeti arculatát. Az önkormányzat 
már évek óta vásárolja fel a rendszerváltás után 
privatizált épület helyiségeit, így a barokk mű-
emlék épületegyüttes kétharmada mára már a 
város tulajdonában van.

A kutatók munkája nem volt egyszerű, mivel 
a 20. századi átépítések szinte felismerhetetlenül 
átalakították az épületegyüttest. Először ösz-
sze kellett gyűjteniük minden, levéltárakban és 
adatbázisokban fellelhető, képi és írott archív 
forrást, mely az épületre vonatkozik. Ezt egé-
szítették ki a helyszíni vizsgálatok, amelyekbe 
a június 6-ai előadás során bepillantást nyer-
hettünk. Boltozatok, pincék, padlás, gyönyörű 
faszerkezetek és téglafalak tárultak a képeken a 
szemünk elé, melyeket érdemes lenne megőriz-
ni és helyreállítani. A cél az, hogy a közeljövő-
ben a Klarissza-ház megújulásával, a régi funk-
ciók 21. századi újragondolásával egy valódi, 
kisvárosi léptékű városközpont jöhessen létre.

Piliscsabai Polgár
Fotó: Horogszegi Tamás, Gaylhoffer-Kovács Gábor
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A HÁZIORVOSOK NYÁRI SZABADSÁGA ÉS HELYETTESÍTÉSI RENDJE

Június  
24–28.

Július  
2–5.

Július  
8–12.

Július  
15–19.

Július  
22–26.

Július 29. – 
augusztus 2.

Augusztus  
5–10.

Augusztus  
10–16.

Augusztus  
21–23.

Szabadságon
dr. Kelemen Rita

Június 28-án  
dr. Hoffer Gábor is

dr. Hoffer 
Gábor

dr. Hoffer 
Gábor

dr. Hoffer 
Gábor

dr. Bálint 
Levente

dr. Bálint 
Levente

dr. Bálint 
Levente

dr. Kelemen 
Rita

dr. Kelemen 
Rita

Helyettesít dr. Bálint Levente
dr. Kelemen 

Rita
dr. Bálint 
Levente

dr. Bálint 
Levente

dr. Hoffer 
Gábor

dr. Kelemen 
Rita

dr. Kelemen 
Rita

dr. Hoffer 
Gábor

dr. Hoffer 
Gábor

A helyettes orvos mindig a saját rendelési idejében és saját rendelőjében helyettesít. A rendelési időkről tájékozódhatnak a honlapon (www.piliscsaba.hu) 
vagy az orvosi rendelő központi számán (26 375 290, 26 375 310).

ÖNKORMÁNYZATHÍREK

Újabb 111 millió forintot nyert  
az önkormányzat

Örömmel értesültünk arról, hogy a még 2016-
ban benyújtott, majd tartaléklistán várakozó 
épületenergetikai pályázaton 111 677 117 Ft 
támogatást nyertünk a Széchenyi 2020 prog-
ram keretében. 

A nyertes pályázatnak köszönhetően a két 
évvel ezelőtti belső felújítást követően most 
kívülről is megújulhat az orvosi rendelő, és 
szintén újjászülethet a tavaly szeptembertől 
újra első osztállyal működő Jókai iskola. Te-
kintettel arra, hogy az elmúlt években az épí-
tőipari szektorban jelentős áremelkedés tör-
tént, most a támogatási szerződés szövegén 
pontosítunk, valamint új közbeszerzési eljárás 
lefolytatására is szükség lesz. A támogatást 
várhatóan jövő tavasszal tudjuk felhasználni.  

Útépítési pályázatot  
nyújtottunk be

A képviselő-testület döntése értelmében pá-
lyázatot adtunk be az Önkormányzati feladat-
ellátást szolgáló fejlesztések pályázat kereté-

ben járdaépítésre. A kiírás értelmében olyan 
önkormányzati utak mentén létesülhet járda 
a támogatásból, amelyek tömegközlekedési 
eszközökhöz közel találhatóak, azok megkö-
zelítését szolgálják. A Fő út mint állami tu-
lajdonban lévő útszakasz nem jöhetett szóba. 
Legfeljebb 15 millió forintra pályázhattunk. 
Így választásunk az Új utca Fő út és Kálvária 
utca közötti szakaszára, a Máriapark utca Fő 
úthoz közelebbi szakaszára és a Hársfa utca 
középső szakaszára esett.

A döntés szeptemberre várható. Nyertes 
pályázat esetén 75%-os támogatási intenzitás 
mellett mintegy 20 millió Ft értékben valósul-
hat meg a beruházás 2020 tavaszán.

Egyeztetés a Magyar Közúttal    

Az elmúlt években kiváló együttműködés 
alakult ki Piliscsaba Város és a Magyar Közút 
között. Ennek köszönhetően újult meg 100%-
ban állami forrásból a Bajcsy-Zsilinszky út és 
a Vasút utca, új csomópont létesült a Kende-
resi út és a 10-es út találkozásánál, járda és 
hozzá tartozó vízelvezetés épült a Fő út ezen 
szakaszán, burkolatot kapott az Iskola utca 
és a 10-es út találkozásánál lévő tér, illetve 
megvalósult az Iskola utca felújításának első 
üteme. Jelenleg együttműködünk a több mint 

Polgármesteri beszámoló
150 millió Ft értékű, a Fő utat is érintő víz-
elvezetési pályázatunk előkészítésében. Azt 
szeretném, ha a következő években is folyta-
tódna ez az együttműködés, ezért májusban 
személyesen egyeztettem Magyari Lászlóval, 
a Magyar Közút Pest megyei igazgatójával to-
vábbi járdaszakaszok és zebrák létesítéséről, 
valamint a Kenderesi úti csomópontnál köz-
lekedési lámpa elhelyezéséről.

Közbiztonsági fórum  

Május 15-én Közbiztonsági Egyeztető Fó-
rumon vettem részt Pilisvörösváron. Főbb 
témák voltak a közlekedésbiztonság, sebes-
ségmérő eszközök alkalmazása és a gyerme-
kek ellen elkövetett erőszak megelőzésének 
fontossága. 

EP-választások  

Május 26-án Piliscsabán is zökkenőmentesen 
zajlott le az Európai Parlament tagjainak vá-
lasztása, településünkön az országos átlaghoz 
képest lényegesen magasabb volt a részvétel.

Farkas András polgármester

Vörös Bernát  2019.05.08.  

Kárász Amélia Dorka  2019.05.10.  

Banka Ádin Ágoston  2019.05.13.  

Kenéz Balázs  2019.05.14.  

Scheller Zsófia  2019.05.16.  

Baris Róbert  2019.05.20. 

Radócz Simon  2019.05.23. 

Senger Levente  2019.05.26. 

MEGSZÜLETTEK

Pozitív változás 
az adományosztásban

Tájékoztatjuk kedves ügyfeleinket, hogy 
jelenleg a kenyér és péksütemény ado-
mány mennyisége mindig többszörösen 
meghaladja a zöldség és egyéb élelmisze-
rek arányát. Erre való tekintettel minden-
kinek, aki igényli, napi rendszerességgel 
tudunk adni pékárut. A pékáruért érke-
zőket szeretettel várjuk 9 és 10 óra között. 

Szünetel a tanácsadás

Az ingyenes jogi tanácsadás és pszicholó-
gus foglalkozás a nyári időszakban szüne-
tel. Megértésüket köszönjük!

A CSALÁDSEGÍTŐ  
ÉS GYERMEKJÓLÉTI  
SZOLGÁLAT HÍREI

A Család- és Gyermekjóléti  
szolgálat nyári ügyeleti rendje

A családsegítő szolgálat profilja és az ado-
mányosztás beindulása miatt az igazgatási 
szünet helyett nyári ügyeleti rendszer ki-
alakítását tartjuk ügyfélbarát megoldásnak. 
Az ügyeleti rendszer július 1-től augusztus 
2-ig tart majd, ebben az időszakban 8‒12 
óráig várjuk ügyfeleinket. Rendkívüli, sür-
gős esetben telefonos ügyeletet is tartunk a 
06 70 456 5493-as telefonszámon.

A családsegítő szolgálat munkatársai

NYÁRI SZÜNET  
A VÁROSHÁZÁN
Igazgatási szünet lesz a Piliscsabai Polgármes-
teri Hivatalban július 22-től július 28-ig, illetve 
augusztus 5-től augusztus 11-ig. Az ügyintézés 
és az ügyfélfogadás szünetel, halál esetén anya-
könyvi ügyelet: 06 70 456 5512.

VÉDELMET KAPTAK  
A PLATÁNFÁK IS

A vadgesztenyefák után a Kossuth Lajos ut-
cai platánfák is injektálásos kezelésen estek 
át június közepén, hogy megvédjék őket a 
terjedő betegségektől. A súlyosan fertőzött 
platánsor megmentésére már hónapokkal 
ezelőtt lakossági összefogás szerveződött. 
A platánsor teljes kezeléséhez szükséges,           
1 600 000 Ft-os összeg civil felajánlásokból 
(850 000 Ft) és önkormányzati támogatás-
ból (750 000 Ft) állt össze. Utóbbit június 
11-én Simon Gyula képviselő előterjeszté-
sére szavazta meg a képviselő-testület, így 
a megbízott Parkfavédelem Kft. június kö-
zepén elvégezte az injektálásos kezelést a 
platánsoron is.

A Vasas Szakszervezet Székház dísztermében, az 
Építők Napja központi ünnepségének hagyomá-
nyos színhelyén került sor május 31-én az építők 
köszöntésére. Ennek során dr. Palkovics László 
innovációs és technológiai miniszter elismerő 
oklevélben részesítette Koós Gábort az építőipar 
területén, az építésgazdaság fejlődése érdekében 
végzett kimagasló szakmai tevékenysége elisme-
réséért. Koós Gábor kilenc éve az önkormányzat 
fejlesztési bizottságának tagja, a magasépítési be-
ruházások mérnöki támogatója.

ELISMERÉST KAPOTT  
KOÓS GÁBOR

Fotó: Császár Claudia

Hulladékszállítás 

zöldhulladék-szállítás: július 31. 

SPORTORVOSI RENDELÉS 
Júniustól elindult a sportorvosi rendelés 
Piliscsabán, dr. Kelemen Rita rendelőjében.

Helyszín: Bajcsy-Zsilinszky út 43. 
Rendelés ideje: minden hétfőn 12.00–16.00 
(előjegyzés alapján)

Időpontfoglalás: kedden és pénteken 
11.00–12.00 között  
a 06 26 375 290/14-es melléken.  

További információk: www.piliscsaba.hu Minden év júniusának első vasárnapján, peda-
gógusnapon ünnepeljük azokat, akik egész év-
ben fáradhatatlanul nevelik, terelgetik, okítják 
a gyerekeinket. A piliscsabai óvodák és iskolák 
pedagógusait május 29-én a Klarissza-házban 
köszöntötte a város vezetősége. Farkas András 
polgármester beszédében kiemelte, hogy Pilis-
csabán nagyon sokszínű és minőségi az okta-
tási paletta, a jövőben erre továbbra is kiemelt 
figyelmet kell fordítani, hogy a város a térség 
tudásközpontja lehessen. Köszönetet mondott 
a piliscsabai pedagógusoknak, hogy hisznek a 
jövőben, formálják és vezetik a rájuk bízottakat. 
Végül kiemelte az együttműködés fontosságát, 
mert gyermekeink nevelése közös munka, ahol 

KÖSZÖNET A PEDAGÓGUSOKNAK
csapatként egymást erősítheti a tanár, a szülő 
és a diák, valamint a városvezetés és az intéz-
mények dolgozói is. A megjelent pedagógusok 
kikapcsolódásáról a Tamaskó Gábor – Kovács 
R. Gábor duó zenei műsora gondoskodott, majd 
a fix program után a jelenlévőknek lehetőségük 
nyílt kötetlenül, jó hangulatban együtt lenni, be-
szélgetni – kivételesen a sok-sok nyüzsgő gyerek 
nélkül, nyugodtan.PP
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ESEMÉNYEK 
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I dén május 9–13. között folytatódott a 
Kárpát-medencei Magyar Iskolák Talál-
kozójának programsorozata. Az esemény-

re a Kárpát-medence öt régiójából érkezett 
a kárpátaljai Aklihegyre a találkozósorozat 
többi résztvevője: Felvidékről, Komáromból 
a Marianum Iskolaközpont, Erdélyből Etéd 
község, Vajdaságból Bácskertes (Kupuszina), 
Horvátországból Laskó község általános is-
kolái, míg az anyaországból, Piliscsabáról a 
Páduai Szent Antal Iskola csapata.

A program valójában május 10-én, pénteken 
kezdődött, előző napon csak a vendégek érkezé-
se és elhelyezése történt meg. A gyerekeket fo-
gadó családoknál szállásolták el, míg a felnőttek 
egy közös épületben, a Református Egyházköz-
ség vendégházában kaptak elhelyezést. 

Pénteken reggeli után szentmise volt a 
templomban, aztán az iskolába vonultunk, 

ÖSSZEFOGÁS AKLIHEGYEN

ahol bemutatkoztak az iskolák. Minden csapat 
készített egy tablót az elmúlt évek eseményeit 
megörökítő fotókkal, majd bemutatta az is-
kolát, ahonnan jött. Utána mese- és monda-
mondó versenyre került sor, amelyen minden 
iskolából egy-két tanuló vett részt. Rákóczi-év 
lévén a mondák jelentős része a kuruc kort 
idézte fel. 

Ezután közös ebéd volt vendégházban. Az 
aklihegyi pedagógusok és szülők készítették a 
finom falatokat. Délután a falu és környékének 
megismerésére indultunk. Sajnos az esős időjá-
rás nem engedte, hogy mindenhová eljussunk, 
de a lényegesebb részeket be tudtuk járni. Este 
vacsora után a gyerekeknek a Kokas együttes 
táncháza jelentett szórakozást, míg a felnőttek 
Péterfalván egy étteremben beszélgethettek. 

Szombaton közös kiránduláson vettünk 
részt. A munkácsi vár megtekintése után a 
Sipőc vízeséséhez mentünk, közben a Lator-
ca folyót is megcsodáltuk, ahogy a sziklák és 
kövek között rohan. Este közös vacsora volt a 
vendégházban. 

Vasárnap reggel istentisztelet után sport-
délelőttöt rendeztek, elsősorban a labdarúgást 
kedvelők számára. Szerencsére az időjárás 
megengedte a szabadtéri programot. Ebéd 
után a gyerekeknek kézműves foglalkozás volt, 
a felnőtteknek Horkai Sámuel idegenvezető 

A találkozó hírét a Kossuth rádió is közreadta 
május 13-án, Határok nélkül című műsorában.

Húsz év után elmondhatjuk: a ren-
dezvény elérte célját. Jó látni, ahogy a 
gyerekek ismerkednek, barátkoznak 
egymással. Különböző régiók, más 
körülmények mindenütt, de a közös 
anyanyelv, a közös múlt segít a határok 
lebontásában. Barátságok tudnak kiala-
kulni, vagy legalábbis ismeretségek, ami 
segít elfogadtatni a másik ország ma-
gyarságát egymással. Az elmúlt 20 év is 
megtermette a maga gyümölcsét. Akik 
az első találkozón még diákként vettek 
részt, mára már pedagógusként és szer-
vezőként voltak jelen.

A partner iskolák – Komárom kivéte-
lével – kis települések iskolái. Sokat küz-
denek megmaradásukért, azért, hogy a 
fogyó gyermeklétszám ellenére az iskola 
fenn tudjon maradni. Különösen élesen 
jelentkezik ez Laskón és Bácskertesen, 
ahol az alacsony népszaporulatot még 
az elvándorlás és az államnyelven tör-
ténő oktatásválasztás terhe is nyomaszt-
ja. Etéden pedig az elszaporodó roma 
népcsoport teszi ki az iskola tanulóinak 
többségét. Komoly, létért való harc dúl a 
végeken. Most nem karddal és dárdával 
harcolnak a harcmezőn. A küzdelem a 
lelkekben zajlik, terepe pedig az iskola 
és a templom. 

Ezek a találkozók, ha többet nem is, 
de a reményt, a hitet fel tudják ébreszte-
ni az emberekben. Ilyenkor összefog az 
egész faluközösség, hogy a vendégeket 
méltóképpen elláthassák. Ez az összefo-
gás mutatkozott meg idén Aklihegyen is. 
Talán marad valami a lelkekben. A ven-
déglátókban. Mert hogy a vendégek sok-
kal gazdagabban mentek haza, az biztos. 

tartott előadást Kárpátalja múltjáról, utána pe-
dig Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke 
mutatta be a szervezet munkáját, működési te-
rületeit. Este került sor a találkozó záró esemé-
nyére, a gálaműsorra, ahol minden iskola 10-
15 perces előadást tartott. Rendkívül vegyes, 
sokszínű, érdekes műsort láthattunk. Utána 
közös vacsora volt a vendégházban. 

Hétfőn, 13-án reggeli után elbúcsúzott egy-
mástól a társaság. A rendezvénysorozat nem 
marad abba, jövőre Bácskertes lesz a találkozó 
házigazdája.

Mocsáry Dezső

Május 27-én, hétfőn este 6 órakor tartották Piliscsabán a hősök napi megemlékezést. Az eső ellenére 
sokan eljöttek, hogy idejüket az első világháborús hősök emlékének szenteljék. Az iskolások szép 
műsorral készültek. Először a Hauck János Német Nemzetiségi Általános Iskola kórusa szerepelt, 
majd a Páduai Szent Antal Általános Iskola és Gimnázium leánykara énekelt népdalokat.

Farkas András polgármester annak kapcsán kezdte beszédét, hogy tavaly novemberben emlé-
keztünk meg az első világháború lezárásnak 100. évfordulójáról, és 2020-ban lesz 100 éve, hogy 
megkötötték a trianoni békeszerződést. A frontról hazaérkezett katonák egy egész más országot 
találtak itthon. Ebben a másfél évben olyan veszteségeket szenvedett el Magyarország, amire ko-
rábban nem volt példa, a hősi halottak harcának értelmét megkérdőjelezte Trianon tragédiája. 
Ennek a veszteségnek a néma fájdalma látható az emlékmű női alakjának arcán is. Sajnos az üze-
net is néma maradt, amelyet piliscsabai elődeink küldtek nekünk 1926-ban, az emlékmű állítása-
kor. Tavaly, az emlékmű áthelyezésekor ugyanis előkerült egy időkapszula, amiről azóta kiderült, 
hogy a benne lévő üzenet sajnos már nem olvasható. 

Mi azonban nem maradhatunk némák, szükséges, hogy évről évre megemlékezzünk azokról, 
akik fegyverrel vagy anélkül odaadóan szolgálták a hazát. Miközben emlékezünk, becsüljük meg, 
hogy közvetlen háborútól mentes korban élhetünk: „Halottaink legyenek példaképeink, mi pedig 
éljünk békességben.”

Komáromi Hajnalka

HŐSI HALOTTAINKRA  
EMLÉKEZTÜNK

Hiába volt idén szokatlanul esős a május, a 
piliscsabai családokat és gyerekeket ke-
gyeikbe fogadták az égiek. Május 18-án, 

a Szepesi-napon és egyben városi gyermekna-
pon hívogatóan kellemes, tavaszi-nyári napsü-
tés várta és kényeztette a rendezvényre kilátoga-
tó családokat.

A Dr. Szepesi László Szakközépiskola hatal-
mas parkjában, az árnyas fák alatt kellemesen el-
fért egymás mellett a sok látogató. A rendezvény 
egyik vonzereje éppen ez: több helyszínen és 
egész nap zajlanak a programok, így elkerülhető 
a tömeg, a tülekedés, a tűző napon való hosszú 
sorban állás. Ehelyett kényelmesen bebarangol-
hatjuk a parkot, itt állatokat nézegethetünk (és 

NAPSUGARAS GYEREKNAP
simogathatunk), ott kézműves programok és 
kedves családi játékok várnak minket, amott 
felmászhatunk a traktorokra, munkagépekre (és 
ezzel kimondhatatlanul boldoggá is tettünk jó 
pár tucat gyereket).

Kalap Jakab délelőtti kutyás-bábos műso-
ra egyformán nevettette meg a gyerekeket és a 
felnőtteket is jól elhelyezett poénjaival, de sok 
csodálkozó és elismerő tekintet kísérte a ba-
bájukkal együtt táncoló Maminbabás anyukák 
bemutatóját és a piliscsabai néptánccsoport 
fellépését is. Volt lovaglás, kocsizás, játszóház, 
kézműves alkotó sarok, kürtőskalácssütés, arc-
festés, a nagyoknak plazmavágás és sok-sok 
egyéb program.

A bóklászás és az egyik állomástól másikig 
való vándorlás közben vicces volt találkozni és 
lepacsizni a gólyalábas emberrel, óriásbubikat 
kergetni, szívesen csodáltuk a kézműves árusok 
portékáját vagy épp a Piliscsabai Amatőr Festők 
Klubjának alkotásait. Szerencsére a szórakozás 
mellett az éhes és szomjas látogatókról is gon-
doskodtak a szervezők: főtt étellel, szendviccsel 
és mindenféle egyéb finomsággal is jóllakhatott, 
akit a parkban ért az ebéd- vagy uzsonnaidő.

Köszönet a szervezőknek, hogy idén is mara-
dandó élménnyé tették ezt a napot a piliscsabai 
gyerekek és családok számára. Reméljük, jövőre 
ugyanígy, ugyanitt – rajtunk nem fog múlni!

PP
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10 ÉV, A JÖVŐNK MÚLTJA

Az indulás szomorú volt, mert esett az eső, 
ezért az erdőn keresztüli túra elmaradt, és ko-
csikkal vitték fel a tisztásra az érdeklődőket. 
Szerencsére 10 órakor elállt az eső, és gyönyörű, 
verőfényes idő köszöntött ránk. Sajnos sokan 
megijedtek az időjárástól, de a 12 órás kezdésre 
már meglepően sokan lettek, sőt az ország más 
településeiről és külföldről is érkeztek.  

A program során Farkas András polgármes-
ter az egyesület részére átadta a képviselő-tes-
tület által adományozott Piliscsabáért emlék-
plakettet. Ezt követően az egyesület elnöksége 
tiszteletbeli tagjává fogadta dr. Déri Jánost, a 
Hortobágyi Madárkórház igazgatóját. Erről 
igazoló oklevelet és egy kisplasztikát nyújtot-
tak át, melyet Hegedűs Kata, az egyesület tagja 
készített. Ezután a „madárdoktor” előadást tar-
tott a madarak mentéséről és arról, hogy miért 
is van szükség a madarakra. A Gomba-szikla 
meglátogatása is már-már kötelező rítusa a 
Madarak és Fák Napjának, hiszen ennek a hí-
res természeti csodának egyre nagyobb a híre, 
nemcsak az országban, de külföldön is.

A hortobágyi szabadidős egyesület zeneka-
ra a slambucfőzés „melléktermékeként” végig-

VIDÉKFEJLESZTÉS, NATÚRPARK

A Szent István Egyetem tájépítész sza-
kos hallgatói az elmúlt év őszén taná-
raikkal elkezdték feltérképezni a Pilis 

természeti értékeit. A Pilisi Natúrpark prog-
ramhoz Piliscsaba és Kesztölc mellett Piliscsév, 
Pilisszentkereszt, Pilisszántó, Pilisjászfalu és Pi-
lisszentlélek csatlakozott.

Május 13-án délelőtt a Klarissza-házban 
meghallgathattuk az elmúlt bő félév munkájá-
nak az eredményét. Farkas András polgármes-
ter köszöntője után Nyírő András, a Virágzó 
Kesztölc Egyesület elnöke a szervezők nevében 
megvilágította: a natúrpark célja, hogy élhetőbb 
környezetünk legyen, amit gyermekeink is él-
vezni tudnak majd. Ezután dr. Szilvácsku Zsolt, 
a Magyar Natúrpark Szövetség alelnöke arról 
beszélt, hogyan kezdődött az ötvenes években a 
natúrparkok alapítása. 

A diákok tanulmánya hat pillérre épült: 1. 
Táji, természeti adottságok feltárása, 2. Termé-
szeti és kulturális örökség védelme, 3. Terület-, 
vidékfejlesztés, helyi gazdaságfejlesztés, 4. Tu-
rizmus, 5. Táji identitás, helyi közösségek fej-
lesztése, 6. Konfliktusok, problémák feltárása, 
javaslatok.

Először is számba vették a Pilis természeti 
értékeit, turistautakat, kilátókat, barlangokat, 
mészégetők emlékhelyeit, szakrális helyeket, 
forrásokat. Vizsgálták a mezőgazdaságba be-
vont területek változását is, illetve hogy mik az 
erősségei és mik a gyengeségei ennek a vidék-
nek. Majd javaslatot tettek arra, hogy milyen fej-
lesztéseket, változtatásokat lehetne véghez vin-
ni. A tanulmánynak ez a második fele nagyon 
érdekes témákat hozott fel. 

Erősségei ennek a területnek elsősorban 
maga a természeti környezet és erőforrások, az 
oktatási intézményhálózat, a magas vállalko-
zói aktivitás, Budapest közelsége, az alacsony 
munkanélküliség, kerékpárutak, turistautak, 
lovardák megléte, helyi termelők, vendéglátó-
helyek és a vasút jelenléte. Azonban gyengesége, 

hogy a települések közötti tömegközlekedés 
nem megfelelő, túl nagy az ingázók száma, 
és területileg nagyon megosztott. További 
veszélyek, ha a jövőben nem tesz semmit ez 
a vidék, hogy csökken a nemzetiségi arány a 
kiköltözők miatt, alvóvárosok alakulnak ki, 
túlságosan szétterülnek a települések, csök-
ken és károsodik a zöld környezet.

Azonban ha kialakul egy aktív, szoros na-
túrparki együttműködés, akkor elkerülhető-
ek lesznek ezek a negatív irányú változások. 
Például a turizmust a fenntarthatóság jegyé-
ben kell fejleszteni, a betelepülőket integrálni 
kell, és helyi összefogással, belső erőforrá-
sokra kell alapozni a fejlesztéseket. Meg kell 
próbálni helyben tartani a munkaerőt, táv-
munkát biztosítani, az identitástudatot, kö-
zösségeket megőrizni, a természeti területek 
csökkenését megakadályozni. A közösségi 
közlekedés fejlesztésével, vasúti menetrend-
hez igazításával, kerékpáros útvonalak bő-
vítésével és a többi fejlesztéssel – turistákat 
vonzó tevékenységek, pl. pincék, gasztronó-
mia, falusi turizmus – gazdasági fellendülés, 
a természetvédelem erősödése és a turizmus 
fellendülése is várható lesz.

Forrás: naturpark.hu

Mi az a natúrpark?
A natúrparkok fő tevékenységi területei: a 

természeti és kulturális örökség védelme, a 

környezeti nevelés és a szemléletformálás, 

a vidékfejlesztés, valamint a turizmus és 

pihenés.

A natúrpark az ország jellegzetes 

természeti, tájképi és kultúrtörténeti érté-

kekben gazdag területein, helyi közösségek 

által létrehozott, tájszintű együttműködés, 

melynek célja a természeti és kulturális 

örökség megőrzése, bemutatása és a vidék 

fejlődését elősegítő hasznosítása.

A natúrpark az integrált védelem elvére 

építve a tájat és a természetet nem a tájban 

élő embertől, hanem azt vele együtt haszno-

sítva védi meg.

Az egyesület 2005 júniusában alakult, 
önkormányzati elven működő érdekvé-
delmi és érdekképviseleti közhasznú civil 
szervezet. Főbb céljai közé tartozik Csa-
bagyöngye lakókert környezetének védel-
me, élővilágának megóvása. Az egyesület 
minden évben megrendezi a Madarak és 
Fák Napját, amelynek nem titkolt célja a 
településfejlesztés, a tudatosan szervezett 
környezetvédelem és nem utolsósorban a 
közösségfejlesztés.

25 ÉV AZ  
EGYHÁZZENE  
SZOLGÁLATÁBAN

Ezen a címen jelent meg egy könyv a XXV. Jubileumi Piliscsabai Egyházzenei Napokra, 
amelyek megrendezésére május 17–19-ig került sor. Akik szeretik a komolyzenét és részt 
szoktak venni ezeken a rendezvényeken, tudják, hogy miről van szó, és azt is, hogy minden 

egyes alkalommal lélekben mennyivel gazdagodnak. Akik nem jönnek el, nem tudják, mennyivel 
maradnak szegényebbek.

25 év egy rendezvény életében nagy idő. A könyv közel 130 oldalon visszatekint a múltba: 
megtudhatjuk, hogyan indult a Piliscsabai Egyházzenei Napok (PEN) rendezvénysorozat, kik 
szervezték, milyen kórusok jöttek el határon belülről és kívülről is, milyen nevezetes személyisé-
gek írtak a rendezvény emlékkönyveibe – mindez kevés szöveggel és rengeteg képpel. A képeken 
természetesen nemcsak a kórusok és az emlékplakettek átadás-átvételének ünnepélyes pillanatai 
láthatók, hanem a hallgatóság soraiban esetleg megpillanthatjuk önmagunkat, vagy ismerősein-
ket, barátainkat is. A könyv igazi meglepetés volt. Minden nap végén a rendezvény díszvendége-
inek Farkas András polgármester úr 1-1 példányt ajándékozott.

A rendezők a második napon két kórus fellépése közé beiktattak egy ünnepi szentmisét, ame-
lyen az egyházi énekeket kiváló hangú szólisták énekelték. Felemelő volt.

A legnagyobb meglepetés a harmadik nap végén következett. A díszvendégek az előző na-
pokhoz hasonlóan a polgármester úrtól megkapták a könyveket, majd Csíky Gábor alapító a 
mikrofonhoz lépett és viszonylag rövid bevezető után közölte, hogy minden jelenlévő (kórustag, 
hallgatóság) az évforduló alkalmából 1 példányt emlékül kap, hogy a könyvek alapján ilyen jelle-
gű rendezvényhez kedvet kapjanak máshol is.

Mindezért köszönet az alapítónak, szervezőknek, rendezőknek, segítőknek. Csíky Gábor ala-
pító nevét ismerik. És kik a többiek? Nem tudják? Tényleg? Érdekes! Kicsi ez a város. (Mármint 
lélekszámát tekintve.) Itt élnek közöttünk. Naponta találkozunk, beszélünk velük, vagy látjuk őket 
– csak ők egy kicsit mások. Napi munkájuk, gondjaik után fáradtan ugyan, de tesznek valamit 
lakóhelyükért. Miért? Mert szeretik ezt a gyönyörű települést. Az ilyen rendezvények közelebb 
hozzák, hozhatják egymáshoz az embereket, amire egyre nagyobb szükség van.

Egy biztos. Ha ezek a rendezvények egyszer valamilyen oknál fogva megszűnnek, Piliscsaba 
város szegényebb lesz. Még egyszer köszönet a rendezvény alkotóinak, létrehozóinak!

„Ülj le ahol énekelnek,
Daluk nincs a rossz embereknek.”
(Goethe)

Lukács Károly

A Csabagyöngye Egyesület idén 
10. alkalommal rendezte meg a 
Madarak és Fák Napját.

zenélte a rendezvényt. Mindezt rendkívül kul-
turáltan, kellemes háttért adva a szép időnek, a 
környezetnek, az ebédnek és a programoknak. 

Nem képzelhető el már ez a nap Pálvölgyi 
István mesterszakács és csapata nélkül sem, 
akik most pulykaragu levessel, valamint platnin 
készült, fantasztikusan fűszerezett flekkennel, 
különféle savanyúságokkal és friss kenyérrel ké-
nyeztették az ízlelőbimbókat. Természetesen az 
italokból is fogytak rendesen.

Ebéd után következett az óvodásoknak és az 
iskolák alsó tagozatosainak indított rajzverseny 
eredményhirdetése. A díjakat a budapesti állat-
kert és a szentendrei skanzen adományozta. 

Németh András, Styevola István,  
Tóth Sándor – szervezők

Bemutatták a Pilisi Natúrpark  
előkészítő tanulmányát a tájépí-
tész hallgatók.
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KLARISSZA-HÁZ
Művelődési Információs  
Központ és Könyvtár
Templom tér 9. 

26 575 399,  klarisszahaz@gmail.com, 
www.klarisszahaz.hu

A KÖNYVTÁR NYITVATARTÁSA: 
Hétfő: zárva 

Kedd–csütörtök: 10:00–18:00 

péntek: 08.00–18.00 

Szombat: 8:00–12:00

A KÖNYVTÁR TELEFONSZÁMA: 26 375 355

E-MAIL: konyvtarpiliscsaba@gmail.com

NYÁRI SZÜNET A MIKK-BEN:
2019. július 22. – augusztus 12.
Júliusban és augusztusban  
az állandó programok szünetelnek. 

MÖRK LEONÓRA KÖNYVBEMUTATÓJA

Jó hangulatú, őszinte beszélgetésre ke-
rült sor Mörk Leonórával a június 7-én 
megtartott író-olvasó találkozón, mely 

a PIKK második nyilvános rendezvénye volt. 
A találkozón először dr. Szelke László kö-

szöntötte az írónőt és beszélgetőtársát, majd 
szót kért dr. Drobinoha Angéla, aki ezt az al-
kalmat használta ki, hogy átadhassa – a Ma-
gyar Alkotók Nemzetközi Egyesülete meg-
bízásából – a klub vezetőjének, Holécziné 
Tóth Zsuzsának a Nívódíjat, melyet az április 
hónapban megtartott gálaműsoron betegsége 
miatt nem tudott átvenni. 

A megható pillanatokat követően Zsuzsa 
kérdéseire válaszolva Leonóra beszélt arról, 
hogyan kezdődött újságírói, írói és műfordítói 
karrierje. Vidám sztorikat felidézve elmond-
ta, hogyan dolgozik együtt dr. Csernus Imré-
vel – akinek eddig négy könyvét szerkesztet-
te. Majd arról beszélt, milyen apropóból írta 
meg első könyvét, mely Az utolérhetetlen Mr. 
Yorke címet viseli, és miként került sor a ne-

ves pszichológusokról készített interjúkötetére 
A vámpír vonzásában, avagy miért szeretjük a 
sötét lényeket címmel. Ezeket a köteteket köve-
tően került sor A Hellinger-Madonna megírá-
sára, melynek kapcsán az írónő mesélt ennek 
a családállítási módszernek a titkairól, majd 
arról, hogy ebben a kötetben – és az ezt köve-
tő négyben is – több idősíkon játszódó, a múlt 
titkait kutató, történelmi tényeket is olvasmá-
nyos módon feldolgozó, szerelmi szállal átszőtt 
regények követték egymást. Így van ez az idei 
Nemzetközi Könyvszemlére megjelent Ködki-
rálynőben is, mely több könyvéhez hasonlóan 
Németországban játszódik.

Leonóra hallgatói kérdésre elmondta, mi-
ért vonzódik Türingiához, de válaszolt arra is, 
hogy újságírói, szerkesztői munkája (jelenleg is 
gyakran ír a Nők Lapjába, és vezető szerkesztő-
je az ELLE magazin magyarországi számainak) 
mennyiben segíti őt a regényírásban.

A hozzászólásokat követően a MIKK veze-
tője virággal köszöntötte a vendéget és a klub 

V. PILISCSABAI MŰVÉSZETI  
FESZTIVÁL ÉS CSABA-NAP

CSABA-KERT, KLARISSZA-HÁZ,  
URADALMI HÁZ 

Részletek a plakáton a múlt havi számban.

július

05-06
PÉNTEK, SZOMBAT

PIPACS KÁVÉZÓ
Bajcsy-Zsilinszky u. 6.

BÁRÁNYTÁNC
Benkő Ildikó  
Báránytánc című  
verseskötetének bemutatója.

július

06
SZOMBAT 17.00

URADALMI HÁZ
Templom tér 13.

KITEREGETÉS 
Szabó János/Szabcsi fény-
képkiállításának  
megnyitója

Megtekinthető  
július 19-ig szerdán,  

csütörtökön, pénteken 10–14-ig,  
szombaton 8–12-ig. 

06
SZOMBAT 19.00

július

MIT CSINÁLJAK 
A PÉNZEMMEL?
2019. május 21-én 18 órától Mit csináljak a 
pénzemmel? Iránytű a pénzügyi rendszerben 
címmel tartott előadást Kisgergely István, a 
Magyar Nemzeti Bank munkatársa a Kla-
rissza-házban. 

Az előadás bevezető részében ismertette 
a pénz általános fogalmát, valamint a pénz 
jellemzőit és a pénz megjelenési formáit. 
Bemutatta a pénzt közpénzügyi, valamint 
magánpénzügyi funkciók szempontjából. 
A funkciók felsorolása után megjelenítésre 
került a közpénzügyi intézményrendszer, 
mint pl. az ÁSZ, NAV, MÁK, valamint a 
magánpénzügyekhez tartozó bankok, biz-
tosítók, pénzügyi közvetítők, valamint az 
ezek felügyeletét ellátó Magyar Nemzeti 
Bank (továbbiakban: MNB) és a védelem 
eszközei, mint az Országos Betétbiztosítási 
Alap, Befektető-védelmi Alap. A pénzügyi 
intézményrendszernél az előadó ismertette 
az egyes intézmények feladatait, kapcsola-
tukat az állampolgárokkal, és hogy milyen 
esetben hova fordulhatnak.

Az előadás törzsrészében összehason-
lította először is a megtakarítást és a be-
fektetést, majd bemutatta a kettő közötti 
különbséget. A továbbiakban az egyes 
életszakaszokhoz – mint iskolai évek, aktív 
évek, nyugdíjas évek – kapcsolódóan felvá-
zolta az egyes megtakarítási és befektetési 
lehetőségeket.

Az előadás végén a különféle megtaka-
rítások, befektetések, valamint a pénz hasz-
nálatához köthető ismeretek kapcsán rövid 
kitekintést nyújtott az MNB honlapján 
fellelhető és az eligazodást segítő pénzügyi 
navigátor alkalmazások között, majd meg-
válaszolta a felmerülő kérdéseket.

Szelke László

A Városi Könyvtár e havi ajánlata

Fábián Janka: Virágszál
Urbán Flóra, egy gazdag budai ügyvéd elkényeztetett, önfejű lánya beleszeret a költői álmokat dédelgető, nagyravágyó, jóképű 
boltossegédbe. Tudja, hogy a házasságba az apja nem egyezne bele, ezért a lány nemtelen eszközökhöz folyamodik. Terve azon-
ban nem válik be, sőt: tragédiák sorozatát indítja el. Néhány évvel az eset után Flóra igyekszik rendezni az életét, és férjhez megy. 
A múlt azonban mintha ismételné önmagát: Flóra nevelt fia bejelenti, hogy nősülni készül, és a választottja egy ápolónő.  
Flóra, aki egykor mindent megtett volna egy egyszerű boltossegédért, most mindent elkövet, hogy megakadályozza  
a rangon aluli házasságot…

Jojo Moyes: Mióta megszerettelek
A trilógia világszerte milliók által várt újabb kötetében to-
vább folytatódik a hatalmas sikert aratott Mielőtt megismer-
telek című regényben bemutatott Lou Clark története. Lou 
sok mindent tud. Azt viszont nem tudhatja, hogy miközben 
beleveti magát New York társasági életébe, hamarosan 
megismerkedik valakivel, aki jókora felfordulást okoz a 
lelkében. Merthogy Josh elképesztő módon emlékezteti 
valakire, akire rendkívül fájdalmas visszaemlékeznie…

Loreth Anne White: A csali
Tizenkét évvel ezelőtt Sarah Bakert elrabolta és számta-
lanszor megerőszakolta a Watt Lake-i gyilkos. Hónapokat 
töltött a férfi fogságában, de végül sikerült megszöknie. A 
sorozatgyilkost elfogták. A poszttraumás stresszel küsz-
ködő Sarah Olivia West néven lel menedéket a Broken 
Bar Ranchen, ahol a sebei végre gyógyulni kezdenek. A 
rendőrök egyikének azonban meggyőződése, hogy nem a 
valódi Watt Lake-i gyilkost tartóztatták le.

Bartos Erika: Brúnó Budapesten 4.  
Pest fényei
Tudod-e, hogy a Duna partja régen a mai Pozsonyi úton 
húzódott? Mit jelent a Sétáló Naprendszer, és kiknek a 
szobrát láthatjuk a Hősök terén? Ismered-e a Füvészkert 
vagy a Keleti pályaudvar történetét? Az építészmérnök 
végzettségű meseíró egy kedves történet és részletgazdag 
rajzok segítségével kalauzolja végig az óvodáskorú olvasót 
Budapest nevezetes helyszínein.

Richard Paul Evans: Michael Vey 6. 
Hádész bukása
Michael és az Elektroklán eddigi legveszedelmesebb 
küldetésükre készülnek. Néhányan talán sohasem térnek 
vissza. Az ellenállás vezére, akit csak a Hang néven 
ismernek, úgy gondolja, csakis akkor buktathatják meg 
végérvényesen az Elgent, ha megszerzik a pénztartalékait. 
Michaelnek és a barátainak segítségre van szükségük… 
Nagyon nagy segítségre. 

Szlovák mise  július 14-én  
9 órakor a Nagytemplomban. 

Pobocska  július 12-én,  
pénteken 18 órakor.

vezetőjét, majd a találkozó végén sor került a 
dedikálásra és kötetlen beszélgetésre.

Bízunk benne, hogy a nyári szünetet köve-
tően is lesznek még a PIKK-nek hasonlóan jó 
hangulatú rendezvényei.

Szelke László
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HATÁRBEJÁRÓ 
TÚRA:

KIS-SZÉNÁS

Május 18-án újból határbejáró túrát 
tartottunk a Községszépítő Egye-
sülettel, az 1274. május 17-i határ-

bejáró oklevelünk tiszteletére. Az idén már 
9. alkalommal megrendezett évfordulós 
kiránduláshoz ez alkalommal az eszter-
gomi Meteor Természetbarát Egyesület is 
csatlakozott. Az idei új úti cél a szentiváni 
határban álló Kis-Szénás hegy 431 méteres 
csúcspontja és a mellette lévő Csabai-árok 
és Csaba-föld területe volt. Útközben a 
MOL-ösvény után útba ejtettük a Kavics-
hegy (Schotter-berg) mögötti híres Ördög-
oltár sziklát is, melynek környékét most egy 
többsávos elkerülő út veszélyezteti. Ezután 
a középkori Esztergom‒Buda főútvonalán, 
az egykori Lőtér mentén a Borókás-árok-
ban értük el a Kis-Szénás alját. Innen né-
mi meredek mászás után abszolválhattuk a 
hegy 431 méteres csúcspontját. A gyönyö-
rű kilátás és a ragyogó napsütés kárpótolt 
minket az addigi fáradalmakért. Jó érzés 
volt üdvözölnünk azt a hegycsúcsot, melyet 
oklevelünk 1274-ben Berch (Bérc) néven 
említ! Ezek után a jól megérdemelt ebéd 
közben helytörténeti előadást hallhattunk 
Piliscsaba középkori határbejáró oklevelé-
ről és az akkori emberek életéről. Hazafelé 
az egykori katonai lőtérre vezető régi úton 
haladva érkeztünk vissza kiindulási pon-
tunkra, a felújított MOL-ösvény térképé-
szeti táblájához.

Így végezetül 21 fővel és egy tacsival, 
10 kilométert letudva, 190 méteres szint-
emelkedéssel, 5 óra alatt teljesítettük a ha-
tárbejárási tervet. Külön örömünkre a ki-
rándulásra a Magyar Honvédség tartalékos 
kadétjai is elkísértek.

Radványi Béla 
egyesületi alelnök

A Piliscsabai „Klotildliget” Községszépítő 
és Természetvédő Egyesület rendezvé-
nyét hagyományosan a Klotild névnap-

hoz legközelebbi vasárnapon rendezik meg, a 
városrész névadója és alapítója, Klotild főherceg-
nő szobra előtti kis téren. Az esőre hajló időjárás 
ellenére sokan jelentek meg a rendezvényen.

Katona Gyula, a Klotildliget Községszépí-
tő és Természetvédő Egyesület elnöke ünnepi 
beszédében az egyesület céljairól, küldetéséről 
és a közelmúltban megvalósult fejlesztéseikről, 
rendezvényeikről számolt be. A tavalyi évben 
az egyesület tagjainak köszönhetően újult meg 
a Ferenc-forrás, felállították a klotildligeti vas-
úti megállóban a hirdetőtáblát, és idén is részt 
vettek a tavaszi várostakarításban.

Gróf Seremetyeff-Papp János méltatta ünne-
pi beszédében a helyi és országos fejlesztéseket. 
A Habsburg-Lotharingiai ház magyar ágának 
tagja restaurátor-művészként különösen örül 
az építészeti, művészeti alkotások helyreállítá-
sának. Beszédét Kölcsey Ferencet idézve zárta: 
„Hass, alkoss, gyarapíts: s a haza fényre derűl!” 
Az ünnepségen Karkó Ádám, az esemény nar-
rátora mondta el Nagy Ella Klotildligetért című 
versét, később pedig Tamási Áron egy novellá-
ját olvasta fel.

2019. június 2-án tizenharmadik 
alkalommal adták át a Klotild- 
díjakat Piliscsabán.

A Klotild-díj idei díjazottjait Csíky Gábor, 
az egyesület alapítója méltatta. Posztumusz ki-
tüntetésben részesült Muszbek Erzsébet tanár-
nő, aki kiemelkedő pedagógiai munkásságán 
túl rengeteget tett Klotildliget szépítéséért, a 
természetvédelemért. Nevéhez fűződik többek 
között a Madarak és Fák Napja rendezvényso-
rozat elindítása is. Díjazták az MCM bolt ala-
pítóit és dolgozót, akik a családias üzlet példás 
működtetésével szolgálják a városrész polgá-
rait. Végül Csiky Gábor a 85 évesen is aktív 
Bindes Ferenc atyát méltatta, aki nyugalmazott 
győri egyházmegyés plébánosként aktív nyug-
díjas éveit tölti Klotildligeten, gazdagítva az 
egyházközség életét, és már tíz éve elválaszt-
hatatlan tagja a piliscsabai közösségnek.

A díjakat gróf Seremetyeff-Papp János és 
Farkas András, Piliscsaba polgármestere adták 
át. Ezután került sor a koszorúzásra Piliscsaba 
Város Önkormányzata, a Fidesz Magyar Pol-
gári Párt és a Piliscsabai „Klotildliget” Község-
szépítő és Természetvédő Egyesület képviselő-
inek közreműködésével.

KLOTILD-NAP 2019

MÖCKMÜHLBEN JÁRTUNK 
15 ÉV BARÁTSÁG

Németországi testvérvárosunk, Möck mühl meghívására 17 fős 
delegációval érkeztünk az idei Stadtfest rendezvényre. A né-
met önkormányzat és a Hauck János Német Nemzetiségi Ál-

talános Iskola küldöttsége közös, nyertes pályázatnak köszönhetően 
utazhatott. Piliscsaba városának hivatalos küldöttsége képviselőkből 
és bizottsági tagokból állt.

 2019-ben már 15 éves testvérvárosi jubileumunkat ünnepeljük. 
Ulrich Stammer polgármester úr köszönetét fejezte ki Möckmühl vá-
rosa nevében, Piliscsaba képviseletében pedig alpolgármesterként én 
köszöntöttem vendéglátóinkat, a szintén testvérváros, olasz Cherasco 
város küldöttségét és a möckmühli polgárokat. Ajándékunk egy, a két 
város ikonikus épületeit ábrázoló, a 15. évforduló alkalmából készült 
réztábla és ajándékkosár voltak. A söröshordó csapra verése után pe-
dig megkezdődtek a Stadtfest programjai. 

Számos családi és baráti kapcsolat, emlék fűzi össze a két város pol-
gárait. Az 1946-os sváb kitelepítés után sok piliscsabai talált itt és a 
környék településein új otthonra. Testvérvárosi szerződés is a rokoni, 
baráti kapcsolatok segítségével jöhetett létre. Az idén fennállásának 
20. évfordulóját ünneplő Hauck iskola a kezdetektől testvériskolája 
a helyi Jagsttal Realschule und Gymasium intézménynek. A három-

napos rendezvénysorozat ismét méltó volt Möckmühl városához. A 
városi futóversenyen több száz gyermek és felnőtt vett részt számos 
távon, a színpadon egymást váltották a különböző stílust képvise-
lő zenekarok, a civil szervezetek standjainál egész hétvégén hajnalig 
mulattak a helyiek és a vendégek egyaránt. Köszönjük a vendéglátást, 
köszönjük az elmúlt 15 évet! Várjuk szeretettel Csaba-napi rendezvé-
nyünkre Möckmühl polgármesterét, valamint a város küldöttségét az 
immár hagyományos, szüreti felvonulásra és bálra.

Bácskai Beáta  
alpolgármester

NEMZETISÉGI 
NAP  
A PÁDUAIBAN

Piliscsaba évszázadok óta soknemzetiségű település. Május 28-án a Páduai iskolában, ezen 
a hagyományteremtő rendezvényen az együtt élő nemzetiségek kulturális sokszínűségét 
ismerhették meg a diákok: a csabai németek, szlovákok és magyarok zenéjét, táncait, 

hagyományait és viseletüket.
Segítségükre voltak ebben a nemzetiségi önkormányzatok képviselői, a Hauck János Német 

Nemzetiségi Általános Iskola diákjai Wittmann-né Peller Szilvia vezetésével, a Gesztenyevirág 
néptáncegyüttesből György Ági és Dukavits Bence szlovák néptáncosok, valamint a Páduai 
Szent Antal Iskola 3‒4. osztályos néptáncosai, a Szederinda Néptáncegyüttes (felkészítő taná-
raik Bakonyi Erika és Varga Norbert). A táncosokat Ocskay Rita és Halmos Attila, valamint 
népzenész tanítványaik kísérték.

PP

A Klotild-nap befejező programja a Klo-
tildligeti Plébániatemplomban elhangzott 
hegedű-hárfa hangverseny volt, Földesi Lajos 
hegedűművész és tanítványai, valamint Kocsis 
Andrea hárfaművész közreműködésével. A 
hangverseny ‒ immár második alkalommal ‒ 
Klotildliget egykori lakója, a nemzetközi hírű 
hegedűművész és pedagógus Vermes Mária 
emléke előtt tisztelgett.

Barcsik Géza
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A SUMLINIUMRÓL
Május 11-én benépesült Szilviék családi 
házának kertje Magdolna völgyben, vagy 
ahogy ők nevezték el: Sumliniumban. Mert 
ha Piliscsabán, az alvégen van Stephaneum 
és Pázmáneum, akkor miért ne lehetne a 
Sumlin mellett a felvégen Sumlinium.

PARAPUTTY, SUMLINIUM  
ÉS EGYÉB NYALÁNKSÁGOK

Amikor valaki sokféle dolgot csinál, a 
kívülállók nehezen értik, és elvárják,  hogy 
határozza meg, ki is, mi is ő valójában.  
Nálad mi a helyzet?

Elsősorban képzőművésznek gondolom ma-
gam, és csak másodsorban írónak, vagyis 
annak még annyira azért nem. Az első négy 
könyvem képeskönyv, az első írói szárny-
próbálgatás az ötödik könyv, a Paraputty, itt 
a szövegé a főszerep, és az illusztráció csak 
kiegészítő szerepet tölt be. Az írás egy másik 
tudati szint, ott még figyelnem kell. A rajzolás 
bárhol és bármikor megy.

Ez gyerekként is így volt? Mikor kezdtél el 
rajzolni?

Borsodban nőttem fel, és nagyon 
természetközeli volt a kisgyerekkorom. Ka-
zalba ugráltunk, tyúkok alól szedtük ki a to-
jást, naphosszat kint szaladgáltunk. Aztán 
hetedikes koromban kerültünk városba, Ka-
zincbarcikára. A szüleim irodai munkát vé-
geztek, de én tudtam, nem nekem való, hogy 
utasításokat hajtsak végre, hanem inkább a 
teremtő világ áll hozzám közelebb. 

Rajzolni elég későn, 16 éves koromban 
kezdtem. Azt gondolná az ember, hogy ez 
gyerekkorban gyökerezik, de nálam ez egy ké-

sőbb induló folyamat volt. És akkor sem azért, 
mert annyira szerettem volna, hanem mert a 
rajztanárunk a gimnáziumban embereket to-
borzott a fakultációra. Gondoltam, ezt nem 
lesz olyan nehéz megugrani, és a földrajzot 
sem, de persze tévedtem. Aztán elvégeztem a 
rajz-földrajz tanári szakot, majd azzal szem-
besültem, hogy ezzel a párosítással elég nehéz 
kitölteni a megfelelő óraszámot.

Ennek ellenére tanítottam 5-6 évig, az-
tán beszívott a rajzfilm. A Varga Stúdióban 
ismertem meg a férjemet is. Ott nem rajzol-
tam, hanem mozgáspróba operatőr voltam, és 
csináltam kifestést is. Ez „favágó munka”, be-
tanított feladatokból áll, de beleláttam általa 
a rajzfilmkészítés fázisaiba, és ezek után már 
tudtam saját rajzfilmet készíteni.

Először nagyon nehezen ment a rajz, mert 
a naturalisztikus, ember utáni rajzolás nem 
volt a zsánerem. Inkább grafikusi szemmel lá-
tom a világot, és egyszerűsíteni szeretek. 

Ennek ékes példái a pecsétek, amikkel 
most foglalkozol. Honnan jött az ötlet?

Tavaly tanév vége felé ajándékot kerestem a 
harmadik gyermekünk tanítóinak, de nem 
találtam. Eszembe jutott, hogy a tanító nénik 
sokat pecsételnek, és arra gondoltam, hogy a 
pecsét egy jó vonal, és elkezdtem keresgélni. 

Viszont semmi olyat nem találtam, ami szelle-
mi magasságokban illene ehhez a feladathoz. 
Vagy akár egy kicsit vicces, frappáns lenne. 
Csak kisállatokat találtam, és olyanokat, hogy 
„hiányos házi feladat”, amik a régi poroszos, 
hagyományos módszerekhez igazított pecsé-
tek voltak. Ez viszont nem tetszett, ezért meg-
rajzoltam magam. Azóta is folyamatosan raj-
zolok pecséteket, most már kb. 500 mintám 
van. Figurák és magvas gondolatok hozzá. 

A Paraputty az a bizonyos ötödik könyv, 
amiben tulajdonképpen a családotok életé-
be pillanthatunk bele, viszonylag intim és 
meglehetősen vicces szituációkon keresz-
tül. Miért írtad?

Írok a gyerekeknek naplót. Az elsővel kezd-
tem, és a negyediknek is írok, de már fárasztó 
volt, hogy mindegyiküknek ugyanazt kellett 
leírni a naplóba, ezért elkezdtem számítógé-
pen jegyezni, hogy kivel mi történt. Így annyi 
sztori született és születik, hogy arra gondol-
tam, összefűzöm egy könyvbe. De nemcsak 
l’art pour l’art írtam, illetve nemcsak magam-
nak írtam, hanem az anyákra is gondoltam: el 
akartam mondani nekik, hogy nem kell min-
dig a tökéletességet hajhászni. Nem kell fenn-
akadni, ha a gyerek hisztizik vagy kiabál, mert 
úgyis meg fog nyugodni, és nem kell kétségbe 

 PORTRÉ
Mondták, hogy ő egy érdekes 
nő, vele érdemes beszélgetni. 
Meg azt is, hogy tök jó a könyve, 
és tavasszal szervez valami kéz-
műves vásárt a hátsó kertben. 
Nos, bejött. Tényleg jó a könyve. 
Nagyon klassz hangulatú volt 
a Sumlinium névre keresztelt 
kézműves és design vásár is. És 
nem csak érdemes, de igazán 
inspiráló volt a beszélgetés vele. 
Engedjék meg, hogy bemutas-
sam a négygyerekes anyukát, 
férjjel és kutyával. A házukban 
mindenfelé sok-sok rajzzal; szo-
bában, étkezőben, konyhában, a 
falon, az asztalon és szerintem 
a plafonon is. Ő maga pedig 
egy színkavalkád kívül-belül. Ő 
Török Szilvi.

esni. Az anyaság ilyen: egyszer fent, máskor 
lent. Szeretik, hogy ilyen őszinte rálátással 
írok a gyerekekről.

Hány szálon fut most az életed?

Sok. Van az iskola, az óvoda, a pecsétkészítés, 
a házimunka, a kerti munka. És igyekszem 
azért sportolni is, nagyon szeretek úszni. A 
kutya is igényli, hogy sokat sétáljunk.

Meg a kézműves vásár, a logótervezés, a 
többi könyvterv és a vállalkozó anyukák 
csoportja, amiket nem is említettél. Ho-
gyan lehet mindezt összeegyeztetni? És 
egyáltalán: miért van szüksége egy anyá-
nak arra, hogy ennyi mindent csináljon?

A szüleimtől kaptam korábban segítséget és 
a férjemtől, aki megteremti a hátteret mind-
ehhez. Illetve a pecsétgyártást például teljes 
egészében ő csinálja. A sok otthon töltött év 
után az embernek talán szüksége van rá, hogy 
megmutassa magát. Pedig van otthon is elég 
dolog, de mégis ezt még plusz a nyakunkba 
kell venni, mert kell az elismerés.

Sokat gondolkodtam azon, hogy az eman-
cipációval vajon mennyit nyertünk. Hiszen 
az otthoni munkának még nincs meg az el-
ismertsége, nem dicsérnek meg, hogy „jaj, de 
ügyes vagy, otthon főzöl” vagy „rendben van 
a kert”. Ezért muszáj visszamenni a munka 

világába, mert attól érezzük magunkat valaki-
nek. Holott ez nem igaz, mert egy „csak anya” 
is lehet szuper és elégedett. De mégis – én is 
– arra vágyunk, hogy valamit hozzátegyünk a 
családi kasszához, hogy ilyen módon is kive-
gyük a részünket. És ha még hozzá is adunk 
az emberiséghez, akkor ez pláne kell. Mint 
például a természetismerethez kapcsolódó 
pecsételőfüzetek.

Te most a helyeden érzed magad?

Még nem. Szeretném, hogy a könyveim töb-
bekhez eljussanak, és a pecsétek sem ismer-
tek még. De a rajzolást és az írást érzem fix 
iránynak. Látom, hogy ez az én utam. Kicsit 
rajzolok, és kicsit írok.

Honnan jön az ihlet?

Sokféle a tudásanyag, amit innen-onnan hoz-
tam. A földrajzból, a művészettörténetből 
merítek, de érdekel az irodalom is. Humán 
beállítottságú vagyok. A történelmi dolgok is 
nagyon érdekelnek. Ezt a sokféle tudásanya-
got összekötöm, és kialakul, hogy mit szeret-
nék látni. Most például indiános pecséteket 
terveztem, mert szeretem a természetközeli 
életformát. 

Fontos számodra a szabadság?

Igen, amennyire a keretek engedik. Nagyon 
szeretem a hétköznapokat, amikor a délelőtt 
az enyém, a délután pedig a gyerekeké. De mi 
a szabadság? A fiam, Koppány játszik Ibsen 
Nóra című drámájában. Nos, olyan szabad-
ságra nem vágyom, hogy a családot hátra-
hagyva megvalósítsam önmagam. De hogy 
azt csináljam, amit szeretek, és közben egy 
ilyen védett burokban vagyok, azt nagyon él-
vezem. 

Olasz-Hartyányi Nikoletta
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Nos, a zöldellő kertecskében helyet ka-
pott jó néhány stand, ahol csupa kézmű-
ves portéka kereste gazdáját, vagy csupán 
gyönyörködtette az érdeklődőket. Voltak 
fűzfavesszőből készült táskák és kosarak, 
színpompás kézzel készített noteszek min-
den méretben, szinte ehető szappanok, a 
tavasz és a nyár legszebb pillanatait idéző 
táskák és cipők, mindenféle horgolt cuki-
ságok, mesebeli figurák kerámiából, vidám 
pörgő szoknyák és kiegészítők, csutkából 
készült csodavilág, no és persze Szilvi ins-
piráló, mosolyra fakasztó és nagyon eredeti 
pecsétjei. 

És ami még fontosabb: volt sok önfeled-
ten mosolygó, rohanás nélkül, nyugodtan 
sétálgató és elmélyülten beszélgető felnőtt. 
Körülöttük kacarászva szaladgáló, olykor 
maszatos vagy festett arcú (?) gyerekek, és 
a levegőben tavaszillat, zene és szabadság. 
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Piliscsabára és közvetlen 
környékére fókuszálva 
kezdte meg működé-

sét az enisajanlom.hu web-
oldal majdnem két évvel ez-
előtt. A mobilról is könnyen 
kezelhető, átlátható felületen 
kártyák formájában találhat-
juk meg a minket érdeklő té-
mákat. Legyen az olyan közérdekű 
információ, mint a háziorvosok rendelése 
– vagy éppen a rendelési idő változása pl. 
szabadság miatt –, a helyi civil szervezetek 
és egyesületek programjai, vagy épp a kör-
nyékbeli kisvállalkozások és szolgáltatók, 
szolgáltatások elérhetősége: ezen a kifeje-
zetten helyi, a kölcsönös együttműködésre 
építő felületen részletes és aktuális informá-
ciók várják a felhasználókat.

„Mai, modern világunkban, ha valamilyen 
információra van szükségünk, akkor szinte 
mindenki az interneten kezdi a keresést: kéz-
be veszi a mobilját vagy leül a számítógép elé. 
Az enisajalom.hu azért született, hogy a helyi 
és térségi információkat egy helyen, könnyen 
kezelhető és kereshető módon, minél napra-
készebben összegyűjtsük a helyi emberek szá-
mára” – mondta el lapunknak Molnár Tamás, 
az enisajanlom.hu ala pítója és fejlesztője. 
„Szeretnénk lehetőséget adni a helyi kisvál-
lalkozásoknak és szolgáltatóknak, hogy egy 
egyszerűen kereshető felületen át megmu-
tassák magukat, a lakosok pedig gyorsan 
megtalálják azt, akire szükségük van.”

Ha a kereső ikonra kattintva a minket 
érdeklő kulcsszót – például „fogorvos”, 
„élelmiszerbolt”, „gázszerelő” vagy „sporto-
lás” – beírjuk, a weboldal gyorsan listázza 
a kapcsolódó kártyákat. Ezeken nemcsak az 
adott vállalkozás vagy akár civil szervezet 
elérhetőségei (név, cím, telefon, e-mail) sze-
repelnek, de megtalálhatjuk aktuális ajánla-
taikat, programjaikat, azonnal átléphetünk 
web- vagy Facebook-oldalukra, vagy épp 
megnyithatjuk a térképes nézetet. 

A könnyen kereshető, listázható kártyá-
kat sok esetben már maga a szóban forgó 
személy vagy kapcsolattartó kezeli, ezek-
nél így megoldott a friss hírek gyors és 
közvetlen forrásból történő megjelenítése. 
Az aktuális információkra – mint például 
a szabadság miatti változásokra – kis pi-

ros harang figyelmeztet: erre 
kattintva azonnal láthatjuk 
is a figyelmünkre érdemes, 
új információt. Mivel ezek 
a naprakész kiegészítések 
azoknál a kártyáknál mű-
ködnek, amelyeket már 

átvett a gazdájuk, a szolgál-
tatóknak érdemes mielőbb sa-

ját kezelésbe venniük a hozzájuk 
kapcsolódó kártyákat. A honlap fejlesztői 
ebben is – mint minden más kérdésben is 
– készséggel segítenek.

Az enisajanlom.hu nemrégiben egé-
szült ki egy piliscsabai eseménynaptárral, 
amely a Piliscsabai Programok Facebook-
csoporttal és annak vezetőjével, Bácskai 
Beáta alpolgármesterrel együttműködve 
a helyi programok minél teljesebb kö-
rű meghirdetését tűzte ki célul. Ide – egy 
gyors regisztrációt követően – akár mi ma-
gunk is feltölthetünk programajánlókat; az 
enisajanlom.hu ezzel is támogatja az alul-
ról jövő kezdeményezéseket és civil szer-
veződéseket. A jól átlátható, mobilról is 
könnyen kezelhető felületen dátum szerint 
láthatjuk az előttünk álló piliscsabai prog-
ramokat. Tervbe van véve a szolgáltatás 
kiterjesztése Pilisvörösvár, Pilisjászfalu és 
Pilisszentiván felé is, hogy minél több ér-
dekes, térségi programról értesülhessenek 
a környékbeli lakosok.

Az enisajanlom.hu-t telefonunk kezdő-
képernyőjére kitéve akár alkalmazásként 
is használhatjuk, így mindig csupán pár 
kattintásnyira vannak a friss információk. 
Érdemes követni Facebook-oldalukat is, 
ahol beszámolnak a megvalósuló újdonsá-
gokról, hiszen az oldal folyamatos fejlesz-
tés alatt áll. Szívesen várják a felhasználók 
jobbító javaslatait is, mivel ez egy közös, a 
helyiek együttműködésén alapuló oldal – 
ahogyan azt már neve, az „én is ajánlom” 
sejteti. 

PP

ENISAJANLOM.HU
OKOS KÁRTYÁK, FRISS INFORMÁCIÓK 
PILISCSABÁRÓL ÉS A KÖRNYÉKÜNKRŐL

Idén 17 piliscsabai civil szervezetet kap 

pályázati támogatást a város önkormány-

zatától, összesen csaknem 1,7 millió forint 

értékben. A képviselő-testület májusi ülésén 

döntött a pályázatok elbírálásáról. A felhí-

vásra 17 érvényes pályázat érkezett, melyek 

mindegyike pozitív elbírálásban részesült. 

Rendezvényekre:

Piliscsabai Táncház 
Egyesület

100 000 Ft

Csabagyöngye  
Környezetvédelmi  
Érdekvédelmi Egyesület

100 000 Ft

Piliscsabai Természetjáró 
Egyesület

100 000 Ft

Mosolygós Napsugár 
Alapítvány

100 000 Ft

Piliscsabai Céh Egyesület 100 000 Ft

Piliscsaba-Garancstető 
Érdekvédelmi Egyesület

100 000 Ft

Klotildligeti Óvodáért 
Alapítvány

100 000 Ft

Piliscsabai Németek  
Kulturális Egyesülete

100 000 Ft

Deutsche Schule  
Piliscsaba Alapítvány

100 000 Ft

Piliscsabai „Klotildliget” 
Községszépítő és  
Természetvédő Egyesület

100 000 Ft

Erdészkerti Gyermekekért 
Alapítvány

80 000 Ft

Boldog Emília Roma  
Kulturális és Hagyomány-
őrző Egyesület

98 000 Ft

Piliscsabai Kézművesek 
Közössége

100 000 Ft

Hajnalcsillag Alapítvány 100 000 Ft

Összesen:                         1 378 000 Ft

Köztéri karbantartásra:

Csabagyöngye  
Környezetvédelmi  
Érdekvédelmi Egyesület

100 000 Ft

Együtt a Holnapunkért 
Egyesület

100 000 Ft

Piliscsabai „Klotildliget” 
Községszépítő és  
Természetvédő Egyesület

100 000 Ft

Összesen:                            300 000 Ft

CIVIL ALAP 2019

A ’70-es években induló piliscsabai röplabdacsapatot Weszelovszky Kati néni alapította, majd 
1972-ben átvette az irányítást Sarkadi Péter, aki 1984-ig volt az edző. Ekkor megszűnt a röplabda 
Piliscsabán, ám 35 év után az egykori játékosok most újra találkoztak. A május 11-én megrende-
zett, jó hangulatú összejövetel és vacsora után az egykori tagok még fáradt csontjaikat is megpró-
bálták megmozgatni a műfüves kispályán...

Sarkadi Péterné egykori játékos

RÖPLABDÁS TALÁLKOZÓ  
35 ÉV UTÁN

GYEREKFOCI  
A PSE-BEN
BOZSIK-TORNA 
PILISCSABÁN

M ost tavasszal is részt vállaltunk a 
gyermekek hivatalos programso-
rozatából: május 11-én a területi 

Bozsik-tornát gyönyörű otthonunkban, a 
Dévényi Antal Sportközpontban mi ren-
deztük. Ennek során a körzet U11-es és 
U13-as csapatai mérettették meg magukat. 
Egy ilyen alkalommal sportolók és sport-
barátok szép számmal gyűlnek össze, igazi 
ünnep ez mindannyiunk számára. Ezen a 
májusi szombaton az időjárás is kedve-
zett: Piliscsaba, Pilisvörösvár, Solymár, 
Nagykovácsi, Pilisszentiván és Pilisjászfalu 
részt vevő csapatai verőfényes napsütés-
ben focizhatták végig a napot. A jelen lévő 
pedagógusoknak, edzőknek, vezetőknek 
hála, egy csodás, gyerekzsivajos, játékos, 
sok mozgásos sport-szombatot tudhatunk 
magunk mögött, ahol gyerek és szülő is jól 
érezte magát. ÉS EZ NAGYON FONTOS! 
Szeretnénk ezúton is hirdetni, hogy a gye-
rekeknek mennyire fontos, hogy szervezett 
körülmények között sportoljanak, és hogy 
a szüleik érdeklődjenek irántuk, szurkolja-
nak nekik, biztassák, ismerjék el a teljesít-
ményüket. Mi a Piliscsabai Sportegyesület-
ben ezt a körülményt teremtjük meg, hogy 
a gyerkőcöket minél egészségesebb, élet-
revalóbb felnőtteké neveljük, és emellett 
még tehetségüket is kibontakoztathatják, 
hiszen a nagyobb klubok is felfigyeltek már 
a munkánkra, minden esztendőben adunk 
fel játékosokat NB-s csapatoknak. 

Ezúton is köszönjük minden szervező-
nek, résztvevőnek, csapatnak és szülőnek a 
lebonyolításban való segítséget, és szeret-
nénk biztatni minden környékbeli sport-
rajongót: gyertek a Piliscsabai Sportegye-
sülethez!

Gáspár ZsoltPAFC AEROBIK Júniusban két budapesti versenyen vettek 
részt versenyzőink, amin sikerült 11 arany-, 
18 ezüst- és 9 bronzérmet szerezniük. Ezzel a 
szép eredménnyel zártuk a versenyszezon el-
ső felét, így következhet a megérdemelt pihe-
nés. Augusztusban kezdődnek az edzések, két 
edzőtábor vár a lányokra, és októberben már 
a Magyar Kupa III. fordulójában mutathatják 
meg, mennyit fejlődtek a nyár folyamán. Kö-
szönjük ezt a félévet Balogh Emesének, Hajdu 
Viktóriának és Maróti Tímeának. Hajrá aero-
bik, hajrá PAFC!

PAFC média
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MEGELŐZHETŐ AZ  
ALZHEIMER-KÓR?

Valószínűleg sokan azt gondolják, hogy 
egy Alzheimer-kórról szóló cikk csak 
bizonyos szűk réteget érint, és főleg az 

idősebbeket. Hogy ez mennyire nem így van – 
erről fogok írni. 

A nyugati ember átlagéletkora lassan eléri, 
sőt néhol meg is haladja a nyolcvan évet. Va-
lamennyien jó egészségben, szellemi képessé-
geinket megőrizve szeretnénk idős éveinket 
eltölteni. Ez azonban túl gyakran nem sikerül: 
a demencia, és annak is leggyakoribb oka, az 
Alzheimer-kór egyre többeket érintő beteg-
ség. A prognózisok szerint mire 85 évesek 
leszünk, negyven százalékunk fog szenvedni 
Alzheimer-kórban. 

A betegséget 1907-ben írta le először Alois 
Alzheimer német orvos. Mai módszereinkkel 
kimutatható, hogy a kór lefolyása során az agy 
egy része elpusztul, degenerálódik, ami szelle-
mi leépüléshez vezet. Az Alzheimer-kórban az 
a legijesztőbb, hogy a tapasztalatok szerint a 
folyamat visszafordíthatatlan és megállíthatat-
lan. Mindössze egyes betegeknél lehet gyógy-
szerekkel a leépülést lelassítani. 

Az agyban az első elváltozások negyven-
éves kor körül keletkeznek, és legalább 15–20 
év telik el az első tünetek megjelenéséig. Hogy 
mik ezek a tünetek? A mindennapos fejtörés, 
hogy hova tettük a kulcsunkat, vagy elfelejtjük 
valakinek a nevét, nem tartozik ide. Inkább az, 
ha egyszer csak a hűtőszekrényben találjuk a 
kulcsunkat, vagy azon kezdünk el gondolkoz-
ni, hogy mire is való.

Az agykutatók szerint az „Alzheimer-kór 
nem az idősek betegsége, hanem a középko-
rúaké, amely idősebb korban okozza az első 
tüneteket”. Az orvostudomány azonban csak 
akkor kezdi el kezelni a betegeket, amikor már 
megvan a diagnózis: Alzheimer-kór. A kutatók 
szerint a kezelések ilyenkor azért hatástalanok, 

mert az elváltozások mértéke már túl nagy. Itt 
is, mint valamennyi civilizációs betegségnél, 
a megelőzésre kéne helyezni a hangsúlyt, és 
akkor kezdeni el a terápiát, amikor még nin-
csenek tünetek. De ne gyógyszeres terápiára 
gondoljunk. Az Alzheimer-kór esetében az 
életmódunknak van döntő szerepe.

A mozgás

Mikor a nyolcvanas években az orvostudományi 
egyetemre jártam, azt tanultuk, hogy az ideg-
rendszerünkben nem tudnak új sejtek képződ-
ni. Azonban az utóbbi évtizedek kutatásai azt 
bizonyítják, hogy ez szerencsére nem így van. 
Agyunknak azon a nagyon fontos területén, 
amely a memóriánkért, a tanulásért, a hangula-
tunkért és az érzelmeinkért felel, minden nap új 
idegsejtek képződnek. Ez azt eredményezi, hogy 
50 éves korunkra az agynak ezen a területén va-
lamennyi idegsejtünk kicserélődik. 

Sandrine Thuret francia agykutató kutatásai 
szerint számos tényező tudja elősegíteni az új 
agysejtek képződését. Ezek közül az egyik leg-
fontosabb a mozgás (erről már írtam a márciusi 
számban), méghozzá a rendszeres mozgás.

Új idegsejtek az agyban

A mozgás mellett a következők segítik elő az új 
idegsejtek képződését: ha tanulunk, ha 20–30%-
kal csökkentjük a táplálékunk kalóriatartalmát, 
ha nem eszünk folyamatosan, hanem nagyobb 
szüneteket hagyunk az egyes étkezések között. 
Idegsejtek keletkeznek a a táplálékunkban lé-
vő flavonoidoktól és az omega-3 zsírsavaktól, 
a puha étel csökkenti, a rágás viszont növeli az 
idegsejtek képződését. És végül, de nem utolsó-
sorban, a szex is elősegíti. Ezzel szemben az új 

idegsejtek képződését gátolja a folyamatos, nagy 
stressz, a nem elegendő alvás, a mozgásszegény 
életmód és a telített zsírsavak az ételeinkben. 

A tanulás

A tanulásnak kiemelkedő szerep jut az Alz-
heimer-kór megelőzésében, és nemcsak azért, 
mert segítségével új idegsejtek képződnek. Az 
agy struktúrájára is pozitív hatással van azáltal, 
hogy a tanulás folyamán új idegkapcsolatok, 
pontosabban új szinapszisok keletkeznek. 

Ezt a jelenséget mutatja be az a vizsgálat, 
amelyben 678 apáca életét követték nyomon 
több mint húsz éven át. Az apácák a vizsgálat 
kezdetekor valamennyien 75 év felett voltak, 
és a vizsgálat során különböző tesztekkel rend-
szeresen mérték a fizikai és szellemi aktivitásu-
kat. Haláluk után pedig az apácák az agyukat 
felajánlották a kutatás számára boncolásra. A 
kutatók itt tapasztalták azt a rendkívül meg-
döbbentő dolgot, hogy miközben számos apáca 
agya mutatta az alzheimeres betegekre jellemző 
elváltozásokat, a tesztek során ebből semmit 
sem lehetett észrevenni. Ezek az apácák szellemi 
képességeik birtokában voltak életük végéig.

A jelenségnek az lehet a magyarázata, hogy 
a rendszeres szellemi aktivitás során az agyban 
olyan új idegkapcsolatok épültek ki, amelyek 
helyettesíteni tudták az agy károsodása során 
kieső részeket. 

A konkrét tanuláson kívül – mint például 
a nyelvtanulás – az agyat más módon igénybe 
vevő elfoglaltságok is elősegítik ezt a jelenséget: 
az olvasás, ha találkozunk a barátainkkal, ha 
rendszeresen részt veszünk szellemi tevékeny-
séget igénylő elfoglaltságokban. 

Így előzzük meg  
az Alzheimer-kórt!

A kutatók szerint az Alzheimer-kór megelőzé-

sében ugyanaz az egészséges életmód segít, 

mint ami krónikus civilizációs betegségeink 

megelőzésére is alkalmas: 

• a mediterrán jellegű egészséges táplálkozás, 

amely sok zöldséget és gyümölcsöt tartalmaz, 

sok teljes őrlésű gabonát, hidegen sajtolt olajo-

kat, halat, tejtermékeket és kevés húst

• a mozgás

• a tanulás

• a nagy stressz kerülése

• napi elegendő alvás

• no smoking

És ha majd húsz év múlva felmérést készíte-
nek a kutatók Piliscsabán, remélem, hogy meg-
döbbenve fogják megállapítani, hogy az Alz-
heimer-kór szinte eltűnt városunkból – a többi 
civilizációs betegséggel együtt...

Dr. Benda Judit

HIRDETÉSFELVÉTEL  
a Piliscsabai Polgárba:

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36-70/866-3289

Már évek óta terveztük egy családi nap meg-
szervezését, ahol a cég dolgozói a családdal 
együtt kikapcsolódhatnak, és élmények-

ben gazdagodva folytathatják a munkát a jövőben 
– mondta el megnyitóbeszédében az ipari késeket 
gyártó Euroknife Bt. vezetője, Kiss Zoltán a 2019. 
június 16-án Dorogon megrendezett családi napon. 
A cégvezető megnyitójában kiemelte az összetarto-
zás, a közösség fontosságát, és kiemelte az aktív korú 
munkatársak mellett a már nyugdíjba vonult kollé-
gák fontos szerepét.  

Az ilyen rendezvényekre van igény – ez derült 
ki a dolgozók között elvégzett elégedettség-felmé-

résből. Ezért döntöttünk a családi nap 
megszervezése mellett, de tervezünk 
más szabadidős programokat, pléldául 
kirándulásokat, munkaidőn kívüli kép-
zéseket is – tette hozzá Kiss Zoltán.

A sok-sok színes program között sze-
repelt horgászverseny és focibajnokság, 
és a kisebbeknek is készültek program-
mal a szervezők: volt íjászat, lovaglás, 
ugrálóvár és több kézműves foglalko-
zás. Délután Magyarország legerősebb 
emberei mutattak be szórakoztató 

erőművészshow-t. A finom ebédről a vállalat dolgo-
zói saját maguk gondoskodtak.

Az elmúlt év sikeresnek mondható, hiszen a cég 
elindította saját internetes oldalát (www.euroknife.
hu), bevezettek több munkakörülményt javító in-
tézkedést, korszerűsítették a csarnokvilágítást, 
ellenőriztették a munkahelyi zajterhelést és a leve-
gőszennyezettséget, és elindították a munkaruha-
bérlést. Ezen kívül több új köszörűgéppel is gazda-
godtak, így a megemelkedett vevői elvárásoknak is 
képesek megfelelni. Bevezették az ún. Kaizen és 5S 
folyamatokat, melyek szintén a munkahelyi környe-
zetet javítják a kollégák bevonásával. 

Jelenleg folynak a tetőszigetelési munkálatok, amelynek köszön-
hetően a munkahelyi hőmérséklet a nyári melegben kellemesebb 
lesz. A cég vezetése fontosnak tartja, hogy a most tanulmányaikat 
folytató fiatalokkal 
meg is mertessék a vál-
lalatot, a cég tevékeny-
ségét, ezért szeptem-
berben nyílt napot 
szerveznek az érdeklő-
dőknek az EuroKnife-
nál, Piliscsabán.

(X)

ÚJRA ÜNNEPEL AZ EUROKNIFE BT.




